
 رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین:

تکلیفمان با چین مشخص نیست
گــروه اقتصادی - رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین می گوید تا زمانی که 
تکلیف ایران و افکار عمومی با نحوه همکاری و تعامل اقتصادی با چین روشن 
نشــود، نمی توان به بسیاری از سوال ها پاسخ داد. مجیدرضا حریری اظهار کرد: 
یکی از معضلاتی که ما در سال های گذشته با آن مواجه بودیم، نامشخص بودن 
تکلیف ما با چین است. وقتی خبری از همکاری های تازه با چین مطرح شده یا 
سرمایه  گذاری شرکت های این کشور در ایران نهایی می شود، ناگهان موج منفی 
رسانه ای راه می افتد که کشور را به چین فروختیم و امثال این حرفها، ولی در مقابل 
اما وقتی خبر می آید که چین در کشورهایی مانند عربستان سعودی، قطر یا سایر 
کشورهای منطقه سرمایه گذاری کرده، این بار تیتر می زنند که چین، ایران را رها 
کرده یا قصد همکاری با ما را ندارد! در چنین شرایطی باید بپرسیم تکلیف چیست؟

وی با بیان این که برای جذب سرمایه  گذاری نیاز به فراهم کردن مقدمات و 
زیرســاخت های لازم است توضیح داد: امروز اقتصاد چین و شرکت های بزرگ 
فعال در آن با نقاط مختلف دنیا کار می کند و ســطح گســترده ای از همکاری را 
فراهم کرده اند. برای سرمایه گذاری نیاز به امنیت و تضمین شرایط است و با توجه 
به تحریم هایی که اقتصاد ایران در ســال های گذشته آن را تجربه کرده، برخی از 
شرکت های چینی نیز می ترسند که در صورت ورود به ایران با محدودیت مواجه 
شــوند.رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین ادامه داد: در صورتی که ما این امنیت 
سرمایه گذاری را تامین کنیم، قطعا شرکت های چینی نیز به حضور در ایران علاقه 
نشان خواهند داد. البته بنا نیست که در این حوزه انحصار ایجاد شود و در صورت 
فراهم شــدن شرایط، از دیگر کشورها نیز امکان جذب سرمایه خواهیم داشت؛ 
امــا در حال حاضر همانطور که اروپایی ها محدودیت هایی دارند، قطعا نگرانی 
برای شرکت های چینی نیز وجود دارد.حریری با بیان این که ایران امروز پنجمین 
کشــور منطقه خلیج فارس در همکاری با چین است بیان کرد: ما در سال ۲۰۱۴ 
شریک اول تجاری چین در منطقه بودیم اما امروز این جایگاه را عربستان سعودی 
از آن خود کرده است. برای چین تامین پایدار انرژی یک اولویت اساسی به شمار 
می رود و قطعا در این راســتا با کشورهای منطقه همکاری خواهد کرد اما این به 

معنی کنار رفتن ایران نیست. 
وی خاطر نشان کرد: همکاری با ایران برای چین یک موضوع مهم است و 
ما همواره جزو تامین کنندگان اصلی انرژی چین بوده ایم. در صورتی که مقدمات 
لازم فراهم نشــود، ما برخی فرصت ها را از دست می دهیم اما این به معنای کنار 
گذاشــتن ایران از سوی چینی ها نخواهد بود و در صورت فراهم شدن شرایط، 

امکان رشد جدی همکاری و سرمایه  گذاری جدید وجود خواهد داشت.

اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - مقصود 
اسعدی سامانی ، با بیان اینکه مشکل 
اصلــی صنعت هوایــی، بها ندادن به 
این صنعت است، گفت: حمل ونقل 
هوایــی یــک حوزه فراموش شــده 
در تصمیم گیری هاســت و در حــال 
حاضــر به دلیــل دخالت هایی که در 
حــوزه نرخ گذاری وجود دارد، عملا 
ما شاهد زمین گیر شدن ناوگان بیشتر 

هواپیمایی کشوری هستیم.

وی بیــان اینکه اکنون نرخ بلیت 
هواپیما در برخی مسیرها با نرخ بلیت 
قطار برابــری می کند، گفت: با توجه 
به اینکه بیش از ۶۰ درصد هزینه های 
حمل ونقــل هوایــی ارزی اســت، 
ایــن تعرفه های فعلی شــرکت های 
هواپیمایی را در شرایط بسیار سختی 
قــرار داده؛ در حال حاضر و با توجه 
به شــرایطی که شرکت ها دارند، توان 
اقتصادی شان در حد امورات جاری 

است؛ بلیتی که الان فروخته می شود 
در بسیاری از مسیرها برای شرکت ها 
با زیان همراه است و امکان اینکه با این 
شرایط شــرکت ها بتوانند هواپیمای 
جدید خریــداری کنند، وجود ندارد 

یا بسیار کم است.
صنعــت هوایی بایــد بتواند با 
کمک بخش خصوصی، هواپیماها را 

نوسازی کند
دبیــر انجمــن شــرکت های 

هواپیمایی درباره مخالفت نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی با افزایش 
تعرفه، توضیح داد: مجلس شــورای 
اســلامی یک بار برای نــرخ پرواز 
تصمیم گرفته و قانونی تصویب کرده 
و بر اساس قانون برنامه پنجم و ششم 
توسعه، نرخ بلیت پروازهای داخلی 

آزاد است. 
توقعی که ما از دولت داریم این 
است که به قانون برنامه پنجم و ششم 
توســعه تمکیــن و از قیمت گذاری 
دستوری خودداری کند و اجازه دهد 
صنعت هوایی نفس بکشد و بتواند با 
کمک بخش خصوصی، هواپیماها را 

نوسازی کند.
اســعدی ســامانی در پاسخ به 
اینکــه آیا افزایش نرخ ارز در ماه های 
گذشته می تواند تاثیری در مشکلات 
شــرکت های هواپیمای داشته باشد؟ 
گفــت: این موضوع هم مزید بر علت 
اســت؛ با توجه به اینکه نرخ هایی که 
در گذشته تعیین شده، با دلار ارزان تر 

بــوده، الان بــا دلار با نرخ بیشــتری 
محاســبه می شــود که این موضوع 
هزینه را برای شرکت های هواپیمایی 
افزایــش داده و روزانه با زمین گیری 
 بیشــتر هواپیمایــی کشــور مواجه 

هستیم.
وی در پاسخ به اینکه شرکت ها 
در صورت توانایی مالی، به خرید چه 
هواپیمایی اقدام می کنند؟ گفت: بازار 
هواپیما برای عرضه در دنیا گســترده 
است، هواپیمای دســت دوم در دنیا 
عرضه می شود و هر شرکتی که توان 
مالی داشته باشد می تواند برای خرید 

اقدام کند. 
در حــال حاضر دولــت توان 
مالی نــدارد که بخواهد در این حوزه 
سرمایه گذاری کند و برای اینکه بخش 
خصوصی به این حوزه وارد شــود، 
دولــت باید دســت از تعرفه گذاری 
بــردارد تا صنعت هوایــی هم بتواند 
خدمات بیشتر و بهتری به مردم ارائه 

دهد.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی عنوان کرد؛ 

حمل ونقل هوایی در 
تصمیم گیری ها فراموش  شده 

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی با بیان اینکه حمل ونقل هوایی یک حوزه فراموش شده در تصمیم گیری هاست، 
گفت که صنعت هوایی باید بتواند با کمک بخش خصوصی، هواپیماها را نوسازی کند.

گــروه اقتصــادی -  تاکنون  
وعده های بســیاری برای بسته شدن 
پرونــده مســکن مهر داده شــده اما 
هنوز تعداد زیادی از واحدها به دلیل 
مشکلات زیربنایی و روبنایی و مسائل 
حقوقی امکان تحویل به متقاضیان را 
ندارند. مسکن مهر یکی از بزرگترین 
پروژه های مسکنی در دهه های گذشته 
بوده کــه در دولت نهم و دهم اجرای 
ایــن طرح کلید خورد، اما هنوز بعد از 
گذشــت بیش از یک دهه بسیاری از 
متقاضایان در شهر های مختلف چشم 

انتظار تحویل این واحد ها هستند.
واحد های مسکن مهر هنوز در 
بسیاری از شــهر ها به ویژه شهر های 
جدیــد تهران از جمله  پرند، پردیس، 
هشتگرد نیمه تمام باقی مانده و افزایش 
مدت ساخت این واحد ها باعث شده 
که بســیاری از این پروژه ها با افزایش 

قیمت روبرو شوند.
 حسینی یکی از متقاضیان واحد 

مســکن مهر در پردیس به باشــگاه 
خبرنگاران جوان گفت: مســکن مهر 
کمک بزرگی به افرادی که خانه ندارند 
و اجاره نشین هستند، کرد تا صاحب 
خانه شوند و از مشکلات آن ها کاسته 
شود اما گاهی شاهد تاخیر در تحویل 
آپارتمان های مســکن مهر هستیم و 
ایــن موضوع متقاضان را با مشــکل 
مواجه می کند. او ادامه داد: ما متقاضی 
مسکن مهر فاز ۱۱ زون ۲ شهر جدید 
پردیس اســتان تهران هستیم. از سال 
۹۰  چشــم انتظار تحویل واحد های 
خــود بوده ایــم،  اعــلام کردند که  
شــهریور ماه و یا نهایتا تا مهر ماه به ما 
تحویل می دهند، اما همچنان خبری 
از تحویل مســکن  نیست در حالی که 
بسیاری از واحد های آپارتمانی آماده 
تحویل هستند و فقط محوطه سازی 

و انشــعابات مانده، اما به همین شکل 
رها شده است. همچنین محسنی یکی 
دیگر از متقاضیان در پرند اعلام کرد: 
قرار بود واحد مســکن مهر در پرند را 
سال ۹۲ با مبلغ ۵۰ میلیون تومان به ما 
تحویل دهند، اما بعد از گذشت چند 
سال نه تنها این واحد ها را به ما تحویل 
نداده اند بلکه قیمت تمام شده ساخت 
ایــن واحد هــا از ۵۰ میلیون تومان به  
بیش از ۲۰۰ میلیون تومان رسیده است. 
او ادامه داد: اگر من همان زمان در این 
منطقــه خود اقدام به خرید یک واحد 
مسکونی می کردم زودتر و ارزان تر این 

واحد  را تحویل می گرفتم.
حدود دو هزار واحد مسکن 

مهر مشکل حقوقی دارند
 به گفته آقای خلیل محبت خواه  
مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران  

در شــهر های بالای صدهزار نفر که  
مســئول اجرای این  واحد ها اداره کل 
راه وشهرســازی استان  تهران است، 
حدود ۱۰۰ درصد واحد های  مسکن 
مهر تحویل داده شده و تنها ۳۲۷ واحد 
باقی مانده اســت که مشکل حقوقی 
دارند. به گفته مدیرکل راه وشهرسازی 
استان تهران، برای حل مشکل حقوقی 
این واحد ها به قوه قضائیه، استانداری 
و وزارت راه و شهرسازی نامه نگاری 
کرده ایم. او می گوید: در شــهر های 
کمتر از صد هزار نفر حدود دو هزار و 
۱۴۸ واحد مانده که تاکنون مشکل ۸۰۰ 
واحد حل شــده و برای سایر واحد ها 
هم  مسائل حقوقی آن ها مطرح است. 
محبت خواه گفت: در حوزه مســائل 
حقوقی هم مشــکل به گونه ای است 
که بین پیمانکار و تعاونی مشــکلاتی 

ایجاد شــده و کار به جایی رسیده که 
اقدام به شکایت کردند.

مشــکل فاز ۱۱  مسکن مهر 
پردیس تا پایان ســال برطرف 

می شود
 علی جعفــری معــاون وزیر 
راه وشهرســازی گفــت: واحد های 
مســکونی  زون ۲ و ۳ در فــاز ۱۱  
مسکن مهر پردیس  ساخته شده، اما به 
دلیل تثبیت دیوار های حائل،  تکمیل 
خیابان ها و دسترســی ها با مشــکل 
مواجه شــده است و  باید خیابان ها به 
سطح صفر برسد تا امکان لوله گذاری 
انشــعابات و تاسیسات شهری ایجاد 
شود. به گفته مدیرعامل شرکت عمران 
شهر های جدید ما مجبور هستیم یک 
زمانی بــرای تکمیل دیوار های حائل 
برای بستر عرصه خیابان و معابر داشته 

باشــیم و در این  حــوزه پیگیر تامین 
اعتبارت هستیم. او می گوید: امیدوار 
هســتیم تا پایان سال  بتوانیم  سیاست 
شهری و تاسیسات زیربنایی مورد نیاز 
ســکونت در مسکن های مهر  فاز ۱۱ 
پردیس را کامــل کرده و این واحد ها 
را در اختیــار متقاضیان قــرار دهیم. 
براســاس این گزارش  رستم قاسمی 
وزیر پیشــین راه وشهرسازی اعلام 
کــرده بود که پرونده مســکن مهر را 
تا پایان امســال می بندیم، اما با توجه 
به  مشــکلات حقوقــی  وتعاونی که 
بســیاری از این واحد ها دارند بعید به 
نظر می رسد این واحد های باقی مانده 
تا پایان ســال به اتمام برسند. گفتنی 
است  کل واحد های مسکن مهر شهر 
جدید پرند ۹۵ هزار و ۶۷۲ واحد است 
که  از این تعداد ۹۲ هزار و ۶۲۳ واحد 

در تعهد شرکت و دارای متقاضی بوده 
که ۷۸ هزار و ۴۴۵ واحد از آن فروش 
اقساطی شــده است. در زمان حاضر 
تعداد واحد های باقی مانده مسکن مهر 

پرند ۶هزار و۵۴۳  واحد است.
 همچنین کل واحد های مسکن 
مهر شــهر جدید هشتگرد ۴۸ هزار و 
۹۲۳ واحد اســت که از این تعداد ۳۸ 
هزار و ۴۰۴ واحد در تعهد شــرکت 
شهر های جدید بوده و دارای متقاضی 
اســت از این تعداد ۳۰ هــزار و ۹۶۹ 
واحد فروش اقســاطی شده و ۷۱۲۱ 
واحــد باقی مانده  که تا پایان  امســال 
تکمیل و تحویل متقاضیان می شــود. 
تکمیل واحد های باقی مانده مســکن 
مهــر جزو تعهــد شــرکت عمران 
شــهر های جدید اســت که نیازمند 
حدود ۲۳ هــزار میلیارد تومان اعتبار 

بوده  است. کل واحدهای مسکن مهر 
۲میلیــون و ۲۰۰ هزار واحد بود که از 
این تعــداد یک میلیون و ۷۶۶ هزار و 
۶۰۰ واحد دولتی بود. به عبارت دیگر 
این واحدها در اراضی دولتی ساخته 
شده اعم از تفاهمنامه های سه جانبه و 
تعاونی های مسکن. از این تعداد ۸۴۳ 
هزار واحد پروژه های خودمالک بود 
که در قالب آن واحدهای مسکن مهر 
در زمین  مردم ســاخته شده و فقط از 
تســهیلات ارزان قیمت دولتی برای 
ساخت و ساز استفاده شده است. این 
قالب پروژه ها هیچ مشکلی نداشتند و 

هزینه ای را به دولت تحمیل نکردند.
 در صورتی کــه این واحد های 
مســکن مهر تا پایان امســال هم به 
بهره برداری نرسد با توجه به افزایش 
چشم گیر قیمت مصالح ساختمانی و 
تاسیسات روبنایی و زیربنایی، شاهد 
رشــد قیمت های تمام شده خواهیم 

بود.

متقاضیان مسکن مهر بعد از یک دهه همچنان چشم انتظار تحویل واحد هستند!

خیز ایران برای افزایش ظرفیت تولید گاز در خلیج فارس 

۳ بندر دیگر به مقاصد صادراتی ناوگان کشتیرانی ایران در روسیه اضافه شدند

گــروه اقتصادی -  ایــران در 
ســال های آینده تولیــد گاز خود از 
میادیــن گازی در خلیج فــارس را با 
اجرای طرح های توســعه ای افزایش 
خواهــد داد و آن گونه که سرپرســت 
معاونت طرح های توسعه ای شرکت 
نفت و گاز پارس می گوید، توسعه فاز 
۱۱ پارس جنوبی، توسعه میدان کیش، 
میدان بلال و میدان فرزاد از مهم ترین 

این طرح ها خواهد بود.
پارس جنوبی به عنوان بزرگ ترین 
میــدان گازی جهان بیــن ایران و قطر 
مشــترک اســت. ایران با بهره برداری 
از طرح های توســعه ای در این میدان 
اکنون ظرفیت برداشت روزانه تا ۷۰۵ 
میلیــون مترمکعب گاز در روز را دارد 
و حدود ۷۵ درصد گاز کشــور از این 
میدان تامین می شــود. با این حال در 
ســال های آینده احتمال افت فشار در 
ایــن میدان محتمل اســت و از اکنون 
ایران طرح هایی برای فشــارافزایی و 
جبران کاهش تولید برنامه ریزی کرده 
است. همچنین از آنجا که مصرف گاز 
نیز در کشور رو به افزایش است، تولید 
گاز در کشــور باید افزایش پیدا کند؛ 

بنابراین علاوه بر افزایش تولید از میدان 
مشترک پارس جنوبی، بهره برداری و 
توسعه سایر میادین گازی که اغلب در 
خلیج فارس متمرکز هستند، اولویت 

خواهد داشت.
شــرکت نفت و گاز پــارس به 
عنوان متولی توســعه پارس جنوبی و 
همچنیــن میادین دیگر از جمله بلال، 
کیــش، فــرزاد و ... برنامه هایی را در 

دستور کار دارد.
۲ برنامــه ایــران بــرای 

فشارافزایی در پارس جنوبی
اســماعیل امیری، سرپرســت 
معاونت طرح های توسعه ای شرکت 
نفت و گاز پارس در گفت وگو با ایرنا 
با اشــاره به تاکید بر اینکه در شرکت 
نفــت و گاز پارس طرح های متعددی 
در حال اجرا اســت، گفت: توســعه 
دریایــی فاز ۱۱ پارس جنوبی، تکمیل 
ردیف هــای باقیمانده فــاز ۱۴، طرح 
توسعه میدان های کیش، بلال و فرزاد، 
تکمیل پایانه جاســک و بندر سیراف 
از مهم ترین طرح های در دست انجام 
توسط شرکت نفت و گاز پارس است.

وی ادامه داد: سرمایه گذاری مورد 

نیاز برای این طرح ها از چند ۱۰ میلیون 
دلار تا ۵ میلیارد دلار خواهد بود. امیری 
با بیان اینکه بــا اجرای این طرح ها به 
ظرفیت تولید گاز غنی کشــور اضافه 
خواهد شد، افزود: اجرای این طرح ها، 
از ۱۴ میلیــون متر مکعب تا ۵۶ میلیون 
متر مکعب در روز به ظرفیت فرآورش 
و یا تولید گاز غنی اضافه خواهد کرد. 
وی به موضوع احتمال افت فشار گاز 
در میدان مشــترک پارس جنوبی در 
ســال های آینده اشاره کرد و گفت: در 
این زمینه ۲ سناریو و برنامه را هم زمان 
در دستور کار داریم. اولین برنامه حفر 
چاه های جدید برای تولید بیشــتر و 
جبران کاهش فشــار گاز خواهد بود. 
بحث فرآیند مناقصات را جلو برده ایم 
و به زودی حفــر چاه های جدید آغاز 
می شــود. به گفته سرپرست معاونت 
طرح های توسعه ای شرکت نفت و گاز 
پارس، در مرحله دوم بحث پروژه های 
فشار افزایی را در دریا و خشکی پیش 
می بریم که کارهای مقدماتی انجام شده 
و بــه دنبال آغاز برنامه های اجرایی آن 
هستیم و در خشکی بحث پایلوت در 

حال انجام است.

تولید زودهنگام از فاز ۱۱ با 
۴ چاه

وی تاکید کرد: برای توســعه فاز 
۱۱ پارس جنوبــی، ۲ برنامه در پیش 
رو داریــم. در گام اول بحــث تولید 
زودهنگام است که مقدمات کار انجام 
شده و کارهای اجرایی در دستور کار 
است. از ظرفیت های خالی موجود در 
سکوهای پارس جنوبی برای انتقال به 
موقعیت فــاز B ۱۱ در آینده نزدیک 
استفاده خواهد شد و تولید زودهنگام 
از این فاز آغاز می شود. امیری با اشاره 
به اینکــه کارهای مقدماتی برای حفر 
چاه ها در فــاز ۱۱ پارس جنوبی آغاز 
شده، افزود: در برنامه تولید زودهنگام 
از ۴ چــاه اســتفاده خواهیم کرد. وی 
برای توسعه لایه نفتی پارس جنوبی به 
انجام مطالعات طراحی پایه و تفصیلی 
اشــاره کــرد و ادامــه داد: مناقصات 
بــرای انتخاب پیمانکار در حال انجام 
است. سرپرســت معاونت طرح های 
توسعه ای شرکت نفت و گاز پارس به 
تاکید رهبر معظم انقلاب برای استفاده 
از ظرفیت شرکت های دانش بنیان در 
صنعت نفت اشــاره کــرد و گفت: در 

بحث تولید گاز هلیوم با دو شــرکت 
دانش بنیان وارد مذاکره شدیم که یکی 
از آنهــا تا مرحله پایلوت پیش رفته اند 
و نتایــج آن رضایت بخــش بوده و به 
دنبال آن هســتیم که صنعتی سازی آن 

را پیگیری کنیم.
ساخت ۲ گوی شناور ایرانی 

طرح گوره- جاسک
امیری با اشاره به اینکه وزیر نفت 
بر اتمام طرح گوره-جاســک تا پایان 
ســال تاکید کرده، افزود: طرح گوره-
جاسک در ســال ۱۴۰۰ بهره برداری 
رســید و چنــد محموله نفــت نیز از 
طریق این خط لوله صادر شــد. برای 

ادامه کار و ۲ گوی شــناور در دســت 
ساخت داریم که مراحل نهایی در یارد 

خرمشهر در حال انجام است. 
وی ادامه داد: اسکله و موج شکن 
پایانه جاسک نیز در حال ساخت است 
و درصدد هســتیم هر چه سریع تر این 

کار را انجام دهیم.
معاونت طرح های  سرپرســت 
توسعه ای شــرکت نفت و گاز پارس 
تاکیــد کرد: هر کــدام از این طرح ها، 
هرچه ســریع تر به بهره برداری برسد، 
منفعت بیشــتری برای کشور به دنبال 
خواهد داشــت و به درآمدهای کشور 

اضافه خواهد کرد.

گــروه اقتصادی - ســخنگوی 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت با 
اشاره به سرعت گرفتن فرآیند واردات 
خودرو به کشــور، از رســیدن برخی 
مدل ها به پشــت مرز و آغاز تبلیغات 

برای آن ها خبر داد.
امید قالیباف در حســاب توییتر 
خود از رکوردزنی خودروسازان بزرگ 

در ماه های اخیر خبر داده است.
سخنگوی وزارت صمت با بیان 

اینکه روند رشــد تولید خــودرو در 
ماه های اخیر رکورد پنج ســاله خود را 
جابه جا کرده، از رشــد ۳۸۰ درصدی 
تولید خودرو کامل از ابتدای امســال تا 
پایان هفته گذشته )۹ آذر ماه( نسبت به 

مدت مشابه سال ۱۴۰۰، خبر داده است.
وی همچنیــن ضمــن تاکید بر 
سرعت گرفتن فرآیند واردات خودرو، 
اعلام کرده اســت که حتی برای برخی 
مدل ها، خودروها به پشت مرز رسیده و 

فرآیند تبلیغات محیطی آن ها همانگونه 
که دیده می شود، آغاز شده است.  

وی در پاســخ به سوالی ، مبنی بر 
اینکه اولین خودروهای آماده ی واردات 
به کشــور که به پشت مرز رسیده اند، از 

چه مدل ها و در چه تعدادی هســتند؟ 
اظهار کرد: هنوز جزئیات این موضوع 
در دسترس نیست؛ اما به زودی جزئیات 
نیز مشــخص خواهد شــد و شــاهد 

واردات خودروها خواهیم بود.

گروه اقتصادی - در راســتای 
سیاست های دولت سیزدهم مبنی بر 
توســعه تجارت خارجی با روسیه و 
کشور های حاشــیه دریای خزر، سه 
بندر ماخــاچ کالا، علیا و وی تی اس 
در کنــار بندر ســالیانکا، به خدمات 
رســانی در حوزه تجــارت خارجی 
ایــران خواهند پرداخــت که به این 
ترتیــب، مقاصد صادراتــی ناوگان 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
در دریای خزر متنوع تر شــدند. گروه 
کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران در 
راستای سیاست های کلان دولت مبنی 
بر توســعه تجارت خارجی با روسیه 
و کشــور های دریای خــزر، مقاصد 
صادراتــی ایــران را متنوع تر کرده و 
هــم اکنون علاوه بر بندر ســالیانکا، 
ســه بندر ماخــاچ کالا، وی تی اس 
و علیا نیز بــه جمع مقاصد صادراتی 
ایران در روســیه اضافه شده  اند. این 

تصمیم گروه کشــتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران، به منظور ســرعت-
 بخشــی به انجام عملیــات تخلیه و 
بارگیری و نیز افزایش تردد کشتی ها 
به بنادر روسیه بوده تا بتوان همزمان با 
استفاده بیشتر از ظرفیت  های ناوگان 
کشتیرانی دریای خزر، حمل کالا های 
صادراتی و ترانزیتی گروه کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران را افزایش داد. 
در این راســتا طی مذاکرات مقامات 
ارشــد کشتیرانی دریای خزر در سفر 
به آستاراخان روســیه و طی رایزنی 
و توافق با مســئولین بنادر، مقرر شده 
تا امکانات بیشتری جهت استفاده از 
تمام ظرفیت هــای این بنادر و انتقال 
حجم بیشــتری از کالا های ترانزیتی 
و صادراتی فراهم شــود که بر همین 
اســاس پیش بینی می شــود سرعت 
کشتی ها، سرعت سفر و سرعت تخلیه 
و بارگیــری افزایش پیدا کند.  به این 

ترتیب گروه کشــتیرانی دریای خزر، 
شبکه بنادر خود را در روسیه توسعه 
داده که با اضافه شــدن این سه بندر، 
استفاده حداکثری از بنادر روسیه برای 
سرعت بخشیدن به صادرات صورت 

خواهد گرفت.
بر این اســاس به نظر می رســد 
با توزیع متوازن و هوشــمندانه اعزام 
کشــتی ها بــه این بنادر، نـُـرم تخلیه 
کالا های صادراتی افزایش پیدا نماید 
و در نتیجــه کشــتیرانی دریای خزر 
می تواند با ظرفیت موجود، کالا های 
بیشــتری را به مقاصد روســیه حمل 
نماید که  این اقــدام در افزایش بهره 
وری ناوگان کشتیرانی خزر هم بسیار 

تأثیر گذار است.
این گزارش حاکی اســت: این 
فرایند هم اکنون شــروع شــده و در 
حال حاضر چندین فروند کشــتی در 
بنادر روســیه مشغول تخلیه کالا های 

صادراتی هســتند. همچنین در بنادر 
ایرانی با مذاکــرات و توافقاتی که با 
مسئولین سازمان بنادر و دریانوردی 
صورت گرفته اســت این بنادر نیز تا  
حدودی سرعت تخلیه و بارگیری را 

افزایش داده اند. 
در کنــار تلاش هایــی که گروه 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
برای تنوع بخشــی به بنادر پذیرنده 
بار صادراتی ایــران انجام داده، یکی 
از مســائل مهم در کانال ولگا مشکل 
عدم لایروبی و پایین آمدن سطح آب 
کانال است که به همین دلیل کشتی ها 
مجبور هســتند با آبخور ۳.۷ متر در 
این کانال  تردد نمایند که همین مسئله 
باعث می شــود تا ناوگان کشتیرانی 
دریــای خزر نتواند بــه طور کامل از 
ظرفیت اســمی خود اســتفاده کند و 
کشــتی ها تنها بــا ۷۰ درصد ظرفیت 
بارگیری  نماینــد؛ بنابراین لایروبی 

کانال ولگا و رساندن آبخور آن به ۴.۵ 
متر برای تردد کشتی ها با ظرفیت کامل 

بسیار ضروری است.
اعلام آمادگی برای افزایش 
خطــوط منظــم کانتینری در 

دریای خزر
بر اســاس توافقاتــی که گروه 
کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
با بنادر روســیه و ایــران انجام داده 
است، کشتیرانی دریای خزر خطوط 
منظــم کانتینری را راه اندازی نمود که 
همین امر باعث شد با هماهنگی های 
صورت گرفته با مدیران بندری مدت 
ســفر ها کوتاه تر و ســرعت تخلیه 
و بارگیــری افزایش یابــد و ناوگان 
کانتینری خــزر در بخش صادراتی و 
ترانزیتی، با بیشترین ظرفیت فعالیت 
کند. در عین حال، هم اکنون دو فروند 
از  کشتی های کشتیرانی دریای خزر 
به صورت منظم در این زمینه فعالیت 

می کنند و در صورت استقبال مشتریان 
کشتیرانی خزر آماده است تا خطوط 

منظم کانتینری را افزایش دهد.
بهبود شرایط صادرات به 

قزاقستان
شــرایط صادرات به بندر اکتائو 
قزاقستان نیز بهبود پیدا کرده و سرعت 
صادرات به این بندر هم متعارف شده 
اســت. به عبارتی تردد کشــتی ها در 
دریــا و مدت حضورشــان به حالت 
متعارف بســیار نزدیک شده است و 
معطلی کشتی ها در بنادر با همکاری 
کلیه بخش های دست اندرکار بسیار 
کاهش یافته اســت. در حال حاضر 
مدت ماندگاری کالا های صادراتی در 
بنادر نسبت به گذشته کاهش و حمل 
آن ها بهبود یافته اســت، البته هنوز با 

شرایط ایده آل فاصله دارد.
کشــتیرانی دریای خــزر مقدار 
متنابهی کانتینر یخچالی در اختیار دارد 

که صادرکننــدگان می توانند از آن ها 
استفاده نمایند؛ این در حالی است که 
بیشــترین بار های صادراتی به سمت 
روســیه مصالح ساختمانی، سیمان و 
کالا های کانتینری و کریدوری است 
که البته شــرایط انباشــت کالا های 
صادراتــی نیــز رو به بهبــود بوده و 
ســرعت حمل آن ها در حال تسهیل 

است.
رشــد ۴۰ درصــدی تعداد 
کشتیرانی  ناوگان  ســفر های 

دریای خزر طی یک ماه گذشته

کشــتیرانی دریای خزر طی یک 
ماه گذشته با فعالیت در پنج بندر دریای 
خــزر و با پیاده ســازی تکنیک های 
بهره وری ناوگان، عملکرد خود را ۴۰ 
درصد افزایش داده اســت. کشتیرانی 
دریای خزر در آبان ماه ســال ۱۴۰۱ 
با رشــد ۴۵ درصدی حمل کالا های 
صادراتــی، افزایش ۳۰ درصدی تناژ 
حمل و ۲۵۰ درصد رشد در عملکرد 
سیلوی غلات نسبت به مدت مشابه 
ماه گذشــته، عملکرد بسیار خوبی را 

ثبت نموده است.

بازار هواپیما برای عرضه در دنیا گســترده اســت، هواپیمای دست دوم در دنیا عرضه 
می شــود و هر شــرکتی که توان مالی داشــته باشــد می تواند برای خرید اقدام کند. در 
حــال حاضر دولت توان مالی ندارد که بخواهد در این حوزه ســرمایه گذاری کند و برای 
اینکــه بخش خصوصی بــه این حوزه وارد شــود، دولت باید دســت از تعرفه گذاری 
بــردارد تا صنعــت هوایی هم بتوانــد خدمات بیشــتر و بهتری به مــردم ارائه دهد.
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تعدادی از خودروهای وارداتی به پشت مرز رسیدند


